
 شرکت های فناور در صنعت توریسم تحول ایجاد می کنند

نجاتگردشگریبادانشبنیانها

عضو و دبیر شورای تحول معاونت علوم، مهندسی و کشاورزی 
در گفت وگو با »فرهیختگان«:

وهش  تحول در آموزش  و پژ
باید برمبنای نیاز جامعه باشد
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  چه خبر از دانشگاه

»فرهیختگان« از نقش دانشگاه ها در بهبود و تقویت
 وضعیت اقتصادی شهرها و کشورها گزارش می دهد

مسیر توسعه اقتصادی
 از دانشگاه می گذرد
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وش پایان نامه ها  فر
در فضای مجازی 

قابل پیگیری است
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ویان«  تحقیقات »ر
وی توالی یابی  ر

ونا و جهش ژنتیکی کر
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یع کارت های توز
 ورود به جلسه آزمون سراسری

 از 28 مرداد  
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برگزاری جلسات 
هیات امنای استان ها 

یت بودجه سال آینده با محور
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سلیمانی و هسته پژوهشـــی پردازش سریع در واحد کرمان 

موافقت کردند. 

همچنین در این جلسه نحوه اداره واحدهای اقتصادی، نحوه 

تعیین خزانه دار استان و درخواست برخی واحدها برای تبدیل 

به احسن کردن املاک مازاد مورد موافقت اعضا قرار گرفت. 

دانشگاه آزاد اسلامی با تاسیس مدارس عالی مهارتی به دنبال 
ایجاد اشتغال پایدار برای جوانان است

شانزدهمین جلســـه هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی استان 

کرمانشاه به ریاست احمد حیدری معاون امور مجلس و ارتباطات 

اجتماعی و با حضور فرهاد گلمحمدی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 

استان کرمانشاه و روسای واحدهای دانشگاهی این استان در 

واحد کرمانشاه برگزار شد. 

حیدری در این جلسه با بیان اینکه دانشگاه آزاد اسلامی موجب 

ارتقای مرتبه علمی ایران در دنیا شـــده است، گفت: »گسترش 

فضای انقلابی، ارتقای علمی و حفظ کیان دانشگاه سه ماموریت 

تعیین شده از سوی مقام معظم رهبری برای دانشگاه آزاد اسلامی 

است که ســـرلوحه امور و فعالیت های این دانشگاه قرار گرفته 

است.« 

وی با تاکید بر پیوند علم، تجربه و تحقیق برای جهش تولید، اظهار 

داشت: »نقش دانشگاه ها درجهش تولید بسیار چشمگیر است 

و جهش تولید از مسیر دانشگاه ها و اساتید می گذرد. باید تمام 

ظرفیت های داخلی را برای رسیدن به این امر مهم به کار گیریم.« 

سخنگوی دانشگاه آزاد اسلامی تاکید کرد: »این دانشگاه با هدیه 

پربرکت امام راحل، هدایت های مقام معظم رهبری و حمایت مردم 

به وجود آمد و امروز بزرگ ترین دانشگاه حضوری خاورمیانه و جهان 

است که بیش از یک میلیون دانشجو، 6 میلیون فارغ التحصیل، 

24 هزار عضو هیات علمی، 45 هـــزار حق التدریس، 60 هزار 

کارمند، 20 میلیون مترمربع فضای ساخته شـــده، تجهیزات، 

آزمایشگاه ها، کارگاه ها و بیش از 400 واحد و مرکز آموزشی دارد 

که درسراسر کشور گسترده است.« 

حیدری با تاکید بر اینکه دانشگاه آزاد اسلامی در شرایط کرونا در 

ارائه آموزش های مجازی بسیار موفق عمل کرد، افزود: »دانشگاه 

از ایـــن تهدید به عنوان یک فرصت اســـتفاده کرد و کلاس های 

آموزش مجازی و آنلاین را درتمامی واحدهای دانشگاهی برگزار 

کرد. اپیدمی ویروس کرونا، آموزش عالی کشور ازجمله دانشگاه 

آزاد اسلامی را در راهبرد جدید و شیوه آموزش نوین قرار داد.« 

وی بر یکپارچه سازی در سیستم های ساختاری، آموزشی، مالی 

و پژوهشی دانشگاه آزاد اسلامی تاکید کرد و ادامه داد: »حضور 

دکتر طهرانچی و تیم مدیریتی ایشان اقدامات خوبی در زمینه 

یکپارچه ســـازی صورت گرفته، به طوری کـــه تمامی نرم افزارها 

درسطح کشور یکسان شده است.« 

معاون امور مجلس و ارتباطات اجتماعی دانشگاه آزاد اسلامی 

به بیکاری جوانان در کشـــور اشاره و تصریح کرد: »دانشگاه آزاد 

اسلامی با تاسیس مدارس عالی مهارتی به دنبال مهارت محوری 

و ایجاد اشتغال پایدار برای جوانان است. دانشگاه آزاد اسلامی 

یک شبکه اجتماعی بزرگ است که امید، انگیزه و اراده را در جامعه 

تزریق می کند. اعضای هیات علمی این دانشگاه در اختیار مردم، 

فرهنگ و اقتصاد کشور هستند.« 

شانزدهمین جلسه هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی 
استان همدان برگزار شد

شانزدهمین جلســـه هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی استان 

همدان به ریاست احمد حیدری معاون امور مجلس و ارتباطات 

اجتماعـــی و با حضور  حبیب الله شـــعبانی نماینده ولی فقیه و 

امام جمعه همدان، سیدسعید شاهرخی استاندار همدان، مرتضی 

قائمی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان همدان و سایر اعضای با 

محوریت پیش بینی بودجه سال مالی 1400-1399 برگزار شد. 

حیدری در این جلسه با اشاره به ابلاغیه اخیر مقام معظم رهبری 

در دانشگاه آزاد اسلامی، گفت: »در این ابلاغیه بر سه محور اصلی 

گســـترش فضای انقلابی، ارتقای علمی و حفظ کیان دانشگاه 

آزاد اســـلامی تاکید شده است که مباحثی راهبردی و سرفصل 

جدیدی درتعیین خطوط و سیاســـتگذاری های این دانشگاه 

محسوب می شود.« 

معاون امور مجلس و ارتباطات دانشگاه آزاد اسلامی، خدمت رسانی 

حداکثری و تخصیص ظرفیت های دانشگاه به مردم را هدف اصلی 

این نهاد علمی برشمرد و افزود: »تمام ارکان دانشگاه در خدمت 

صاحبان اصلی انقلاب یعنی مردم هســـتند و بر همین مبنا در 

دانشگاه آزاد اسلامی یک سند پنج ساله آماده شده که مبتنی بر 

سند اسلامی شدن دانشگاه ها درحوزه علم و فناوری است.« 

وی با اشاره به شرایط استثنایی کشور در بحران کرونا، مدیریت 

دانشگاه آزاد اسلامی را موفق ارزیابی کرد و گفت: »دانشگاه آزاد 

اسلامی با بیش از یک میلیون دانشجو، در چالش کرونا آموزش 

را تعطیل نکرد و با سرعت عمل قابل ملاحظه ای زیرساخت های 

ســـخت افزاری مطلوب را در اختیار مخاطبان قرار داد، به نحوی 

که براساس داده های کشوری، درحوزه آموزش مجازی، توفیقات 

بسیاری رقم خورده است.«  حیدری به خدمات مختلف دانشگاه 

آزاد اسلامی در حوزه آموزش مجازی اشاره و تصریح کرد: »برگزاری 

امتحانات در محل زندگی دانشـــجویان و مجوز اخذ سه درس از 

دروس ترم گذشـــته در ترم آینده بدون اخذ شهریه دانشجویی 

به نحوی که اگر دانشجو از نمره اکتسابی رضایت نداشته باشد، 

می تواند تا سقف درس از ترم پیش، در ترم آینده، بدون پرداخت 

شـــهریه، انتخاب کند.«  وی تصریح کرد: »با وقوع بحران کرونا و 

تعطیلی کسب وکارها، دانشگاه آزاد اسلامی در دریافت شهریه ترم 

قبل دانشجویان مساعدت کرد تا از سختی شرایط موجود کاسته 

شود و رضایت خاطر دانشجویان جلب شود.« 

حیدری آماده سازی سیستم یکپارچه داده ها و انفورماتیک را گام 

دیگری درراستای ارائه خدمات هرچه مطلوب تر به دانشجویان 

ارزیابی کرد و گفت: »سامانه یکپارچه آموزشی، پژوهشی و مالی 

تا پایان مردادماه درتمام کشـــور آماده بهره برداری اســـت و این 

موفقیت بزرگ، درهدایت صحیح برنامه ریزی ها و مدیریت دانش 

در دانشگاه، تاثیر قطعی دارد.« 

معاون امور مجلس و ارتباطات دانشـــگاه آزاد اسلامی از استانی 

شدن بودجه در شهریورماه سال جاری خبر داد و افزود: »با توجه 

به پرداخت حقوق و شهریه به صورت استانی، برنامه ریزی دقیق و 

اصولی دانشگاه آزاد اسلامی استان همدان اهمیت ویژه ای دارد.« 

گفتنی است کلیات بودجه سال مالی 1400-1399 دانشگاه 

آزاد اسلامی استان همدان پس از بحث و بررسی تصویب شد. 

ارتقای کیفیت 
یک دانشگاه آزاد اسلامی  ین اهداف استراتژ از  مهم تر

هجدهمین جلسه هیات امنای دانشـــگاه آزاد اسلامی استان 

لرستان با حضور سیدمحمد بطحایی معاون آموزش های عمومی 

و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی، سیامک بهاروند دبیر هیات امنا 

و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان لرستان و روسای واحدهای 

این اســـتان در واحد خرم آباد برگزار شد.  بطحایی در این جلسه 

تهیه و تدوین بودجه دقیق در واحدهای دانشگاه آزاد اسلامی را 

امری بسیار مهم دانست و گفت: »تهیه یک بودجه دقیق و باثبات 

درشرایطی که متغیرها به طور دائم تغییر می کنند، کاری بسیار 

سخت و حساس است.«  وی یکی از مهم ترین اهداف استراتژیک 

دانشـــگاه آزاد اسلامی را ارتقای کیفیت عنوان کرد و افزود: »این 

دانشگاه درگذشته بیشتر به جنبه های کمی توجه داشت، زیرا باید 

زمینه تحصیل متقاضیان تحصیلات تکمیلی را فراهم می کرد.«  

معاون آموزش های عمومی و مهارتی دانشگاه آزاد اسلامی اظهار 

داشت: »درشرایط فعلی آموزش عالی کشور، کمیت جای خود 

را به کیفیت داده، زیرا تعداد متقاضیان آموزش عالی در کشـــور 

به دلیل وجود دانشگاه های متعدد رو به کاهش است.«  بطحایی به 

مطالبات مقام معظم رهبری از دانشگاه آزاد اسلامی در حوزه دانش 

و فرهنگ اشاره و تصریح کرد: »با توجه به این مطالبات دانشگاه 

اهداف استرتژیک خود را بر ارتقای کیفیت متمرکز کرده است. آثار 

این تغییر رویکرد باید در برنامه ریزی و بودجه بندی مشهود باشد 

و این برنامه ها در راستای ارتقای اثربخشی برنامه های آموزشی، 

پژوهشـــی و فرهنگی باشـــد.«  وی تاکید کرد: »در دنیای امروز 

موفقیت برای افراد و سازمان هایی است که بتوانند ظرفیت های 

جدید را کشف کنند، زیرا اگر بخواهیم براساس رویه های گذشته 

کار آینده رو ســـامان بدهیم، قطعا با شکســـت مواجه خواهیم 

بود.«  شاهرخی، نماینده ولی فقیه در استان لرستان و امام جمعه 

شهرستان خرم آباد نیز در این جلسه با تاکید بر کیفیت بخشی به 

عملکرد دانشگاه در حوزه های مختلف، گفت: »فعالیت دانشگاه ها 

در سراسر کشـــور به خصوص دانشگاه آزاد اسلامی در 40سال 

گذشـــته حرکت رو به رشدی بوده است، اما این کیفیت بخشی 

باید به گونه ای باشد که مشکلات مردم حل شود و تولید و اشتغال 

رونق پیدا کند.«  وی تصریح کرد: »استان لرستان در کشاورزی، 

دامپروری، گیاهان دارویی و صنعتی ظرفیت های قابل توجهی 

دارد و جا دارد دانشگاه آزاد اسلامی از این فرصت ها استفاده کند 

تا در تولید اشتغال نقش اساسی داشته باشد.«  در ادامه این جلسه 

ســـیامک بهاروند، دبیر هیات امنا و رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 

استان لرستان گزارشی از وضعیت این واحد دانشگاهی ارائه کرد. 

بازمهندسی آموزش های مهارتی در دانشگاه آزاد اسلامی 
وش های نوین آموزش  مبتنی بر ر

بهروز طهماسب کاظمی، رئیس مرکز سنجش و پذیرش و امور 

فارغ التحصیلی دانشگاه آزاد اسلامی در پانزدهمین جلسه 

هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی استان زنجان ضمن تبریک 

اعیـــاد ذی الحجه و روز مباهله گفت: »امروز شـــاهد احیای 

تمدن نوین اسلامی با محوریت ایران اسلامی و افول و نابودی 

قریب الوقوع تمدن توخالی غرب هستیم و دانشگاه به عنوان 

رکن تربیت نیروی عاقله جامعه مهم ترین نقش را ایفا می کند.« 

وی با اشـــاره به اینکه دانشـــگاه محل تربیت نیروی انسانی 

به عنوان ارزشمندترین سرمایه و ثروت جامعه و مبدأ تحولات 

علمی و آرمانخواهی سیاسی و اجتماعی است، اظهار داشت: 

»حرکت و سمت وسوی دانشگاه است که مسیر تمدن اسلامی 

را مشخص خواهد کرد.« 

طهماســـب کاظمی با یادآوری شکل گیری پویایی و نوآوری 

بسیار توسط اســـاتید دانشگاه، اظهار داشـــت: »ایده ها و 

طرح های اجرایی ارزشـــمندی در راســـتای حل مشکلات 

کشـــور یکی پس از دیگری در دانشگاه آزاد اسلامی درحال 

شکل گیری و اجرایی شدن است.« 

وی در ادامه با تشریح نقش دانشگاه  درجریان تحولات علمی 

برای حل مسائل کشور خاطرنشان کرد: »بزرگ ترین سازمان 

هوشمند پژوهش و تولید علم شبکه ای، هدفمند و همگرا در 

کشور در دانشگاه آزاد اسلامی شکل گرفته است.« 

وی با اشـــاره به اجرای طرح پایش در دانشگاه آزاد اسلامی و 

ایجاد سامانه پژوهشیار خاطرنشان کرد: »درحال حاضر بیش 

از 174 هزار کنشـــگر علمی شامل 143 هزار نفر دانشجوی 

تحصیلات تکمیلی و قریب به 26 هزار نفر اعضای هیات علمی 

سراسر کشور در این شبکه حضور دارند که خوشبختانه قریب 

به 7 هزار نفر از اعضای هیات علمی سایر مراکز آموزش عالی 

کشور در این شبکه ارزشمند علمی کشور حضور دارند.« 

وی ادامه داد: »اکنون بیش از 86 هزار پروپوزال پژوهشـــی 

کارشناسی ارشـــد و قریب به 15000 پروپوزال دوره دکتری 

در این شبکه ثبت شده است.« 

مشـــاور برنامه ریزی راهبردی رئیس دانشـــگاه آزاد اسلامی 

با اشاره به شـــکل گیری ســـراهای نوآوری در دانشگاه آزاد 

اســـلامی، خاطرنشان کرد: »ســـراهای نوآوری دانشگاه آزاد 

اســـلامی چهره این دانشگاه را از یک سازمان آموزشی به یک 

سازمان حل مساله و پویا در راستای رفع نیازهای کشور تغییر 

داده اســـت و هر روز شـــاهد توجه بیشتر مسئولان کشور به 

این دانشگاه و استفاده از ظرفیت های کم نظیر این دانشگاه 

درکشور هستیم.« 

وی در ادامه یادآور شد: »بازمهندسی آموزش های مهارتی در 

دانشگاه مبتنی بر روش های نوین آموزش مهارت و کارآفرینی 

در دوره های رســـمی و غیررســـمی درحال اتمام است و در 

آینده نزدیک شاهد شکل جدیدی از این آموزش ها درکشور 

خواهیم بود.« 

طهماســـب کاظمی کاهش جمعیت و میزان تقاضا درحوزه 

آموزش عالـــی را با توجه به زیرســـاخت ها و امکانات به وجود 

آمده در دانشـــگاه یکی از چالش های این روزهای دانشگاه 

برشمرد و تاکید کرد: »دانشگاه آزاد اسلامی با تمام توان خود 

سعی دارد همه این ظرفیت را با بازمهندسی سازمان آموزش، 

پژوهش و نوآوری درسراسر کشور به کار گیرد و طبیعتا در این 

بازمهندسی تحولات جدی را در درون خود تجربه خواهد کرد. 

مهم ترین این تحولات چابک ســـازی و سبک سازی دانشگاه 

از عواملی اســـت که این روزها روند تحولات ســـریع در همه 

حوزه ها را کند می کند.« 

نماینده تام الاختیار رئیس دانشگاه در هیات امنای دانشگاه 

آزاد اسلامی اســـتان زنجان ضمن قدردانی از فعالیت های 

ارزشـــمند رئیس دانشـــگاه آزاد اسلامی اســـتان زنجان در 

سال گذشته و با اشاره به رویکرد تمرکززدایی مدیریت دانشگاه، 

گفت: »علی رغم چالش ها و مســـائل مزمنی که از گذشـــته 

گریبانگیر این اســـتان بوده است با تلاش های رئیس استان 

بســـیاری از آنها درحال رفع شدن است و امیدواریم در سال 

آینده شـــاهد شـــکوفایی مجدد و تعالی بیشتر دانشگاه آزاد 

اسلامی استان زنجان باشیم.« 

بودجه واحدهای دانشگاه آزاد اســـلامی باید به صورت 
عملیاتی و براساس واقعیت ها پیش بینی شود

بیســـتمین جلسه هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی استان 

کرمان با حضور محسن نفر معاون علوم پزشکی دانشگاه آزاد 

اسلامی، علیرضا منظری توکلی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی 

اســـتان کرمان و روسای واحدهای این استان امروز در واحد 

کرمان برگزار شد. 

محسن نفر در این جلســـه که به منظور بررسی بودجه سال 

آتی دانشـــگاه آزاد اسلامی اســـتان کرمان برگزار شده بود، 

گفت: »بودجه واحدهای دانشگاه آزاد اسلامی باید به صورت 

عملیاتی و براســـاس واقعیت ها پیش بینی شـــود، تا قابلیت 

تحقق داشته باشد.« 

وی با تاکید بر اینکه نباید به دنبال کسب درآمد از بیمارستان ها 

باشـــیم، اظهار داشت: »در سیستم درمانی کشور و دانشگاه 

آزاد اسلامی، نگاه به اداره بیمارستان ها یک نگاه غیرانتفاعی 

است و باید به گونه ای برنامه ریزی شود تا مردم به راحتی بتوانند 

نســـبت به درمان خود اقدام کنند و هزینه بیمارستان ها باید 

از راه های دیگر تامین شود.« 

در ادامه این جلسه اعضای هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی 

اســـتان کرمان با راه اندازی مرکز تحقیقات شهید حاج قاسم 

آخر هفته پرکار دانشگاه های آزاد استان ها چگونه گذشت؟

یت بودجه سال آینده برگزاری جلسات هیات امنای استان ها با محور


